
اقتصادی6

گروه اقتصادی - کمتر از چهار 
روز از مهر تایید مجلس برای ســکان 
داری سیدصولت مرتضوی در وزارت 
تعاون،  کار و رفاه اجتماعی می گذرد. 
احتمالا مرتضوی بیشــتر از هر کسی 
می داند که چه کار سختی پیش رو دارد. 
نگاهی به عملکرد حجت عبدالملکی 
و دوران سرپرستی زاهدی وفا در این 
وزارتخانه نشــان می دهــد که وزیر 
جدیــد باید برخی گره ها را باز کند تا 
بتواند در دوران تصدی وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی با چالش های 
گذشــتگان روبرو نشود و این پرونده 

های قدیمی را حل و فصل کند. 
انتصاب های وزارت خانه

ماجــرای وزارت تعــاون، کار 
و رفاه اجتماعی در دولت ســیزدهم 
به ۳ شــهریور ســال گذشته و جلسه 
بررسی صلاحیت حجت عبدالملکی 
برمی گــردد. وزیری که بــا رای ۶۷ 
درصــدی از مجلس بــر صندلی این 
وزارت خانه تکیه زد اما بعد از حدود 
۳۰۰ روز اســتعفای خود را به رییس 
جمهوری تقدیم کرد. عبدالملکی دلیل 
استعفا را »افزایش هماهنگی در دولت 
« بیان کرد اما به نظر می رسد فشارهای 
مجلس برای استیضاح او عامل اصلی 

این استعفا بوده است.
زمزمه های اســتیضاح از بهمن 
سال گذشته شروع شد که نمایندگان 
متقاضــی مهمترین موضــوع را در 
»انتصابــات فامیلی، باندی، جناحی و 
غیرکارآمد«،  »تغییرات و تحولات در 
بدنه وزرات کار« و »اســتفاده از افراد 

غیرمتخصص« بیان می کردند.
تعــاون، کار و رفــاه  وزارت 

اجتماعــی یکــی از وزارتخانه های 
پرمدیر در دولت محســوب می شود 
و با احتساب تامین اجتماعی و شرکت 
های وابسته یکی از مراکزی است که 
بیشترین حساسیت ها در حوزه عزل 
و نصب را به همراه دارد. این مســاله 
تا حد زیادی موجب کنار گذاشــتن 
عبدالملکــی از این وزارتخانه شــد 
و بــه یکی از پرونده هــای اختلافی 
عبدالملکی با مجلس تبدیل شد. این 
انتقادات به جایی رســید که موسوی 
لارگانی عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلــس ســوالی از عبدالملکی در 
جلسه ۱۱ اردیبهشت ماه سال جاری 
مطــرح کرد با ایــن مضمون که »چرا 
اکثــر انتصابات معاونیــن و مدیران 
وزارتخانه و روســای ســازمان ها از 
افراد خارج از وزارتخانه هستند؟«؛ آن 
زمان موســوی لارگانی از »تهی شدن 
وزارتخانه از نیروهای کارآمد، با تجربه 
و غیرسیاســی« سخن گفت و حتی پا 
را فراتر گذاشــت و بیان کرد: »به دلیل 
ضعف مفرط، خام بودن، رفیق بازی، 
جو تملق و چاپلوســی در وزارتخانه 
ترویج شــده و همچون تقسیم غنایم 
جنگی، انتصابات از بین رفقا، دوستان، 

هم گروهان و شرکا انجام می شود«.
این نماینــده مجلس این آمار را 
مطرح کرد: »۳ مدیرعامل در شستا و ۳ 
مدیرعامل شرکت دخانیات با دستور 
شخصی وزیر تغییر کرد و برای حفظ 
صندلی تــا حــدود ۳۰۰ نفر نیروی 
ســتادی دیگر به صورت سفارشــی 
جذب شدند. در شرکت دخانیات ۳۳ 
نفر از کارمندان عادی تعدیل شــده و 
بــه جای آن ها نزدیــک به ۳۰۰ نفر به 

این شــرکت اضافه شــدند. علاوه بر 
این،  ســفر پرهزینه برخی از مدیران 
وزارتخانه به روســیه بــا هزینه بیت 
المال، انتصاب همشــهری آقای وزیر 
به عنــوان رئیس آمار وزارتخانه برای 
آمارپردازی و مستندسازی نادرست، 
معرفی داماد تئوریسین اقتصادی آقای 
روحانی و وزیر آن دولت بدون رزومه 
برای مدیرعاملی و عضویت در هیات 
مدیره بیمه ملت با ۳ هزار میلیارد تومان 
پرتفوی و انتصاب پرتعداد افرادی از 

توییتر در کمیته امداد رخ داده است.«
در همان جلســه،  وزیر پیشین 
تلاش کرد تا نمایندگان را متقاعد کند 
و تا حدودی موفق بود و از نمایندگان 
کارت زرد را نگرفــت اما باز هم این 
فشارها ادامه داشت تا اینکه به تعبیری 
عبدالملکی برای فرار از اســتیضاح، 

 استعفا داد. 
چالش ارتباط با نمایندگان 

و مجلس
با از پایان عمرکاری عبدالملکی 
محمدهــادی  کار،   وزارت  در 
زاهدی وفا معــاون اقتصادی معاون 
اول رییس جمهوری سرپرســت این 
وزارت خانه شــد؛ او بــه عنوان وزیر 
پیشــنهادی کار به مجلــس معرفی 
شــد اما مخالفانش انتقاداتی همچون 
»نداشــتن ارتباط مستمر با مجلس« و 
»وضعیت امــوال زاهدی وفا« و حتی 
»تولد فرزندانــش در کانادا« در زمان 
طی کردن دوران تحصیل پدر را مطرح 
می کردنــد. اما اگر بــه روند چندماه 
سرپرســتی زاهدی وفا نــگاه کنیم 
اصلی ترین چالش زاهدی وفا تعامل 
ضعیــف با نمایندگان مجلس بود. در 

چندماه اخیر زاهدی وفا کمترین تعامل 
را با نمایندگان مجلس داشت و تقریبا 
حضوری در بهارستان نداشت. البته او 
معتقد بود به دلیل اینکه هنوز مشخص 
نبــوده که آیا به عنوان وزیر به مجلس 
معرفی می شــود یا خیر، از حضور در 
مجلس پرهیز داشــته اما همین مساله 
یکــی از دلایــل اصلی عــدم اعتماد 
مجلس به زاهدی وفا بود. علی اصغر 
عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس در تحلیل شکســت زاهدی 
وفا به یکی از رسانه ها گفته بود: »عدم 
رأی اعتمــاد به وزیر پیشــنهادی کار 
نشــان داد که چه اندازه تعامل با تک 
تک نمایندگان مجلس حساس و مهم 
است؛ و اینکه اگر ما فکر کنیم برویم در 
مجلس با یک کلونی، یا هیات رئیسه 
یا کمیســیون ببندیــم، موضوع حل 

می شود؛ خیر اینطور نیست!«
چهارشــنبه هفته گذشــته )۲۷ 
مهرماه( ســید صولــت مرتضوی در 
معرض رای پارلمــان قرار گرفت؛ با 
وجــودی که او با رای ۶۸ درصدی از 
سد مجلس گذشت اما طبیعتا این دو 
چالش اصلی ترین مطالبه بهارســتان 

نشین ها از وزیر جدید است.
چند سوال و توصیه

با نگاهی بــه تمامی انتقادات به 
دوران کاری عبدالملکی و حواشی بعد 
از آن و همچنین نگرانی های نمایندگان 
مجلس،  انتظــار می رود در وهله اول، 
»صولت مرتضــوی« نگاهی جامع به 
وضعیت نیروهای ســازمانی وزارت 
خانــه عریض و طول تعــاون،  کار و 
رفاه اجتماعی داشته و پاسخی به این 
سوالات بدهد که »تکلیف افرادی که 

عبدالملکی با خود به این وزارت خانه 
آورده، چه می شود؟ آیا قرار است آن ها 
همچنان به کار خود ادامه دهند یا اینکه 
آقای وزیر فکر دیگری دارد؟  چه طور 
می خواهد اجحاف وارده شده در حق 
کسانی را جبران کند که به ناحق از این 

وزارت خانه اخراج شدند؟«
توجه به وضعیت ســازمان های 
زیرمجموعــه ایــن وزارت خانه به 
خصوص شستا هم از دیگر نکات مهم 
است چون دربرگیرنده اقشار بسیاری 
از جامعه است؛  تمرکز بر بهبود شرایط 
معیشتی کارگران و اقشار محروم ذیل 
این وزارت خانه نیز امری بدیهی است 
که قطعا خود وزیر جدید کار می داند 

اما یادآوری مجدد آن هم لازم است.
حــل مشــکلات صندوق های 
بازنشستگی و شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شســتا( در این مقال 
نمی گنجــد امــا آقای وزیر شــما به 
وضعیــت آن ها رســیدگی کنید. در 
نهایــت، با وضعیــت تورمی فعلی و 
افزایــش سرســام آور قیمت کالاها، 
 کارگران را دریابید که با وجود افزایش 
حقــوق در ابتــدای ســال، همچنان 

درآمدشان کفاف زندگی را نمی دهد.
جامعــه انتظــار دارد که وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان 
یکی از پرچالش ترین وزارت خانه ها 
عملکردی همچون گذشته نداشته و 
به دور از حواشــی، راهکارهایی برای 
حل بحران هایــی همچون بیکاری و 
حتی رفع نواقص پایــگاه اطلاعات 
رفاه ایرانیان ارئه کند که به دلیل به روز 
نبودن، همچنان در آماج انتقادات قرار 

دارد.

چند توصیه به آقای وزیر در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی!

۱۲۷ روز گذشت تا اینکه وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعی از حالت سرپرست خارج و دارای وزیر شد. 
وزارت خانه ای که جامعه هدف آن را بیش از ۵۰ درصد جمعیت کشور تشکیل می دهد منتها معمولا به دلایل مختلفی 

همچون انتصابات نادرست زیرتیغ تند انتقادات قرار داشته است.

گــروه اقتصــادی -  عضو  
کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت: 
بایــد به صادرات بــرق و گاز توجه 
ویژه شــود، این امکان وجود دارد که 
به اروپا صادرات داشته باشیم، اگر به 
صورت فیوچر قراراداد منعقد کنیم با 
درآمد آن می توانیم روی پروژه های 
ناتمام تمرکز و سرمایه گذاری کرده و 

عقب ماندگی ها را جبران کنیم.
حمیدرضــا صالحــی ، درباره 
ناتــرازی تولیــد و مصــرف انرژی 
در کشــور اظهار داشــت: ما تاکنون 
نتوانســته ایم در حوزه بــرق و گاز 
سرمایه گذاری لازم را داشته و شاخص 
تولید کشور را بالا ببریم، در حالی که 
باید در حوزه گاز میادین مشــترک 
ســرمایه گذاری کرده و تجهیزات و 
تکنولــوژی را بروز می کردیم تا گاز 
مورد نیاز و رشــد مصرف را پوشش 
دهیم در حوزه برق در تابســتان هم 

کمبود و ناترازی شدید داریم و علت 
هم به عدم سرمایه گذاری برمی گردد.

وی بــا بیان اینکــه 4۰ درصد 
مصرف برق تابستان و ۷۰ درصد گاز 
زمستان مربوط به مشترکین خانگی 
اســت، افزود: در تابستان با قطع برق 
صنایع و در زمستان با کاهش ارسال 
ســوخت گاز به نیروگاه ها و صنایع 
نگرانی قطعــی برق و گاز خانگی را 
رفع می کنیم تا مشــکل و خاموشی 
نداشــته باشیم و دلیل آن نیز ناترازی 
تولیــد و مصرف گاز و برق اســت. 
علاوه بر بهینــه نبودن مصرف برای 
تولید هم ســرمایه گذاری نکردیم، 
رشــد مصرف با همــان فرمان جلو 
می رود، ســالانه حدود ۶ تا ۷ درصد 
افزایش مصرف را در برق و گاز داریم 
ولی در تولید سرمایه گذاری نکردیم 

که جوابگوی تقاضا باشد.
عضو کمیســیون انــرژی اتاق 

بارگانــی گفت: ما بایــد طی برنامه 
سوم توســعه به سمت واقعی کردن 
قیمت ها می رفتیم که با برنامه چهارم 
آنرا تعطیل کردیم و دولت های بعدی 
هم روی این برنامه نه سرمایه گذاری 
کــرده و نه اجرا نکردند، در حالی که 
باید زمینه ســرمایه گذاری در تولید 
را فراهــم کنیم، میادین گازی زیادی 
برای توسعه و افزایش تولید داریم و 
از طرفــی مصرف کنندگانی از جمله 
فولادی ها، نیروگاه ها و پتروشیمی ها 
را هــم داریم که ســرمایه لازم را در 
اختیار دارنــد، بنابراین در زمینه گاز 
می توانیــم تا یک تا دو ســال آینده 
به ســمت حذف ناتــرازی برویم، 
در بخش مصــرف هم باید قیمت ها 

واقعی شود تا پروژه های بهینه سازی 
تعریف شــود، اکنــون قیمت گاز به 
حدی پایین اســت که هیچ پروژه ای 
مقرون به صرفه نیســت. دولت باید 
بتواند وام های ارزان قیمت در اختیار 
کســانی که در حوزه بهینه ســازی 
فعالیــت می کنند قرار دهد، در زمینه 
برق هم بخشــی از صنایع را درگیر 
کنیم که با نیروگاه سازان ارتباط برقرار 
کنند و بــرق را پیش خرید کنند و از 
محل خرید برق سرمایه ها به سمت 
احداث نیروگاه جدید و یا نیمه تمام 
روانــه می شــود و طی چند ســال 
ناترازی از بین می رود.وی تاکید کرد: 
مشکلات انرژی لاینحل نیست ولی 
اراده جدی در دولت و حاکمیت نیاز 

است، باید بدانیم دیگر مانند گذشته 
از مسیر سرمایه دولت نمی توان این 
مشــکلات را حل کرد باید از طریق 
بازار سرمایه و بانک ها سرمایه گذاری 
صورت گیرد در حال حاضر در حوزه 
برق حرکت هایی صورت گرفته در 

حوزه گاز هم باید انجام شود.
صالحــی بیــان کــرد: بــرای 
تولیــد و حفظ میادیــن گاز نیاز به 
ســرمایه گذاری داریــم در غیر این 
صــورت تولید کاهش پیدا می کند و 
طی 4 تا 5 ســال آینــده تولید به زیر 
نصف کاهــش پیدا می کنــد، تا آن 
زمان بــرای خانگی هم دچار کمبود 
می شــویم، اکنون در بدترین حالت 
اینکه بــرق و گاز را به صنایع ندهیم 

که تولید متوقف و اشتغال و صادرات 
صدمه می بیند و در ارتباط با گاز فقط 
مسئله تعطیلی صنایع و کوچک شدن 
کیک اقتصادی و ثروت ملی و مشکل 
اشــتغال و صادرات نیست بلکه در 
حوزه خانگی به مشکل می خوریم. 

وی گفــت: ما ذخایر زیرزمینی 
داریــم و دارنده دومیــن ذخایر گاز 
جهان هســتیم اگر نداشــتیم بحث 
چیز دیگری بود، بنابراین بازگشــت 
به عصر زغالسنگ درست نیست، ما 
منابع بــزرگ گازی زیرزمینی داریم 
کــه باید بتوانیم آنها را اســتخراج و 
شــیرین کرده و مصرف کنیم، اکنون 
دولــت منابعی ندارد امــا اگر اجازه 
دهد اقتصاد انرژی درســت شــود 

منابع بخش خصوصی به حل بحران 
خواهند آمد. 

عضو کمیســیون انــرژی اتاق 
بازرگانی خاطرنشــان کرد: موضوع 
دیگــر اســتفاده از ظرفیت هــای 
بین المللی اســت هم در حوزه برق و 
هم گاز  اســت، باید بتوانیم خطوط 
انتقال و اتصال را به دنیا بیشــتر کنیم 
و در رابطــه با صادرات انرژی حرف 
برای گفتن داشته باشیم چراکه اگر در 
معادله تبدیل کشور به شاهراه انرژی 
یــک قــدم برداریم و بــا خریداران 
انرژی قراردادهایی به صورت فیوچر 
منعقد کنیم از محل منابع بین المللی و 
درآمدهای ارزی می توانیم کمبودهای 
خودمان را در حوزه ســرمایه گذاری 
پوشــش دهیم، ما می توانیم از مسیر 
ترکیــه و آذربایجان به اروپا برویم و 
پول گاز را هم از قبل دریافت کنیم و 

خرج سرمایه گذاری کنیم. 

وی بــا بیان اینکــه بین المللی 
شــدن در صنعت انــرژی یک اصل 
اســت، افزود: ما نمی توانیم بگوییم 
انرژی را فقط بــرای خودمان تولید 
می کنیم، باید بتوانیم آن را بین المللی 
کنیم همانگونه که طی سال ها روسیه 
انرژی را به دنیا می دهد و ابزار متقنی 
برای دیپلماســی کشور خود فراهم 
کرده ما هم می توانیم درآمدهای ارزی 
بالایی از مســیر ارتباطات بین المللی 
انرژی برای کشــور ایجــاد کنیم و 
هم عقب ماندگی ســرمایه گذاری را 
پوشــش دهیم. صالحی یادآور شد: 
بایــد به صادرات بــرق و گاز توجه 
ویژه شــود، این امکان وجود دارد که 
به اروپا صادرات داشته باشیم، اگر به 
صورت فیوچر قراراداد منعقد کنیم با 
درآمد آن می توانیم روی پروژه های 
ناتمام تمرکز و سرمایه گذاری کرده و 

عقب ماندگی ها را جبران کنیم.

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تشریح کرد:

احتمال کاهش ۵۰ درصدی تولید میادین گاز در پنج سال آینده

جامعه انتظار دارد که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان یکی از پرچالش ترین 
وزارت خانه ها عملکردی همچون گذشــته نداشــته و به دور از حواشــی، راهکارهایی 
بــرای حــل بحران هایی همچــون بیکاری و حتی رفــع نواقص پایــگاه اطلاعات رفاه 
ایرانیــان ارئه کند که بــه دلیل به روز نبــودن، همچنان در آماج انتقــادات قرار دارد.

گــروه اقتصــادی - مدیــر 
در  گفــت:  ایمیــدرو  زیرســاخت 
خاورمیانــه 5۰ میلیون متر مکعب آب 
شــیرین می شود که سهم خلیج فارس 
حدود ۲4 درصد اســت که بیشــتر آن 
توسط امارات و سپس عربستان انجام 
می شود و ایران سهم پایینی دارد. منیژه 
غلامرضایی در دومین همایش پدافند 
غیرعامل صنایــع معدنی اظهار کرد: با 
توجه به محدودیت هایی که در تأمین 
برق ایجاد شده، ایمیدرو با شرکت های 
بزرگ به توافق رسید که صنایع و معادن 
خودشان اقدام به ساخت نیروگاه کنند. 
در آغاز ۱4 ســاختگاه بــا ظرفیت ۱۰ 
هزار مگاوات معرفی شــد که با توجه 
به پشتیبانی تســهیلات و مشوق هایی 
که در بسته حمایتی درج شد، شرکت ها 

علاقه مند به تأمین برق اختصاصی در 
شرایط کمبود برق شدند. از این رو، ۲۱ 
ســاختگاه با ظرفیت ۱۷ هزار مگاوات 
افزایــش یافت که اغلب اســتان ها را 
دربرمی گیرد.وی با اشــاره به پیشرفت 
طرح های نیروگاهی در دوره پیشــبرد، 
گفت: میزان پیشرفت طرح ها در پیوست 
اولیــه )۱۰ هزار مگاوات(، ۶۶ درصد و 
با الحاقیه )۱۷ هزار مگاوات( ۲۲ درصد 
است، عملیات اجرایی حدود پنج هزار 
مگاوات نیز آغاز شــده و پیشرفت آن 
۱۹ درصد اســت. مدیر زیرســاخت 
ایمیدرو افزود: طرح نیروگاهی شرکت 
توســعه معادن و فلزات با ظرفیت ۳۶۰ 
مگاوات، ۷5 درصد پیشــرفت دارد و 
واحد گازی آن به بهره برداری رســیده 
اســت. واحد بعدی این شرکت هم در 

آذر افتتاح می شود.  طرح های نیروگاهی 
واحد فولاد مبارکه با ظرفیت یک هزار 
مگاوات هم 45 درصد پیشــرفت دارد 
که پیش بینی می شود افتتاح این طرح ها 
از اواخر امسال یا اوایل سال آینده انجام 
شــود. مدیر زیرساخت ایمیدرو با بیان 
اینکه در حوزه پدافند غیرعامل، چالش 
ما در بخش صدور مجوزهاست، ابراز 
امیدواری کــرد: با توجه به ظرفیت ۲۰ 
درصدی نیروگاه هــای صنایع معدنی 
از کل ظرفیــت ۸۰ هــزار مگاواتــی 
کشــور در احداث نیروگاه، همکاری 
نهادهــا را نیاز داریم تــا این نیروگاه ها 
در زمان مقرر به بهره برداری برســند. 
مدیر زیرســاخت ایمیدرو با اشاره به 
اینکه در جهــان روزانه نزدیک به ۱۰۷ 
میلیــون متر مکعب و در خاورمیانه 5۰ 

میلیون متر مکعب آب شیرین می شود، 
گفت: آب شیرین کن های خلیج فارس 
حــدود ۲4 درصــد از کل این میزان را 
به خود اختصاص می دهند که بیشــتر 
آن توســط امارات و ســپس عربستان 
انجام می شــود. کویت، قطر و بحرین 
در رتبه های بعدی قرار دارند. با وجود 
اینکه ایران پهناورترین کشور در امتداد 
خلیج فارس است، اما کمترین ظرفیت 
آب شــیرین کن را دارد، بــه طوری که 
ظرفیت خط نخست انتقال آب افتتاح 
شــده نزدیک به ۶5۰ هزار متر مکعب 
اســت. با بهره برداری از خطوط دیگر، 
این میزان بــه ۲ میلیون تن متر مکعب 
در روز می رســد کــه با ایــن همه در 
مقایســه، جایگاه بسیار پایینی خواهد 
داشــت. وی با اشاره به تعامل مناسب 

بین ایمیدرو و سازمان پدافند غیر عامل، 
تصریح کرد: هماهنگی و همکاری بین 
این دو ســازمان در زمینــه طرح های 
شیرین ســازی و انتقــال آب خلیــج 
فارس و دریای عمان، دســتاوردهای 
قابــل توجهی در مراحــل مطالعات و 
طراحی داشته اســت. با تعامل برقرار 
شده با سازمان پدافند غیرعامل، موفق 
به دریافت مجوز همه ســاختگاه های 
)سایت( نیروگاهی به صورت مشروط 

از این سازمان شدیم.غلامرضایی گفت: 
این اقدام سبب ایجاد وحدت رویه در 
مطالعات پدافنــد غیرعامل طرح های 
ساخت نیروگاه صنعت و معدن شد و 
با نظارت راهبردی انجام شده، الزامات 
ساختاری به همه واحدها ابلاغ شد.وی 
بیان کرد: این امر موجب می شــود تا در 
طول دوره ساخت به صورت متمرکز در 
انجام اقدامات راهبری، همسان سازی 

شده و در فرایند کار تسریع شود.

گروه اقتصــادی - در حالیکه 
رئیــس کل بانک مرکــزی از اجرای 
آزمایشــی ریال دیجیتال این بانک تا 
پایان مهر سال جاری خبر داده بود، اما 
مهر ماه هم به پایان رســید و خبری از 

رمز ریال نشد.
بانک مرکزی اواسط سال گذشته 
اعلام کــرد که می خواهد رمز ارز ملی 
بر پایه ریال راه اندازی کند تا با انتشــار 

رمز ریال، افراد اســکناس ریال خود را 
تحویل بانک مرکزی  دهند و رمز ریال 
تحویــل بگیرند. البته رمــز ریال قابل 
اســتفاده برای سرمایه گذاری نیست و 
صرفا جایگزین اسکناس خواهد شد. 
در این زمینه، بانک مرکزی هدف خود 
از طراحی رمزریال را تبدیل اسکناس 
به یک موجودیت قابــل برنامه ریزی 
و برنامه نویســی اعلام کــرده تا با این 

فرآیند پول دارای موجودیت هوشمند 
شود. مســئولان بانک مرکزی درباره 
ویژگی های رمز ریال اینگونه توضیح 
داده اند کــه در رمزریالی که در داخل 
گوشــی قرار می گیرد، بانک به عنوان 
شخص سوم و واسط که امکان انتقال 
وجه را فراهــم می کند، حذف و عین 
پول و اسکناســی که در جیب داریم به 
صورت الکترونیک منتقل می شود.البته 

یکــی از ویژگی های حائز اهمیت رمز 
ریال در مقایسه با اسکناس، سطح امنیت 
بالای آن اعلام شــده است؛ اینگونه که 
طراحی رمز ریال به صورتی اســت که 
ردیابــی وجوه در آن به طور دقیق قابل 
انجام بوده و حتی در صورت ســرقت 
اطلاعات رمز ریال و هک گوشی تلفن 
هوشمند توسط سارقین و هکرها امکان 

ردیابی آن وجود دارد.
دربــاره اینکه چه زمانی رمز ریال 
منتشر خواهد شــد، رئیس کل بانک 

مرکزی پیش از این اعلام کرده بود که تا 
پایان شهریور ماه اجرای آزمایشی ریال 
دیجیتال آغاز خواهد شــد. سپس این 
وعده زمانی به پایان مهر ماه رســید و 
صالح آبــادی ابراز امیدواری کرد تا در 
مهر ماه وارد مرحله آزمایشی گسترده تر 
ریال دیجیتال خواهد شد اما در مهر ماه 
هم خبری از ریال دیجیتال نشد. رئیس 
کل بانک مرکزی، ۲۳ شــهریور ماه از 
اجرای مرحله پیش آزمایشی رمز ریال 
بانــک مرکزی خبر داده و گفته بود که 

طی روزهای اخیــر فرایند پیش از راه 
اندازی آزمایشــی رمز ریال با رقم یک 
میلیارد تومان و با ارائه رمز ریال به تعداد 
محدودی از افراد شروع و عملا مرحله 
پیش آزمایشــی آن در دو بانک ملی و 
ملت اجرایی شده اســت. وی درباره 
جزئیات راه اندازی پیش آزمایشی رمز 
ریال نیز اعلام کرده بود که دو فروشگاه 
برای اســتفاده از ایــن رمز ریال تعیین 
شدند و کار در مرحله قبل از آزمایشی 

را آغاز کرده اند.

گروه اقتصادی -بررســی روند 
تغییرات و نرخ رشــد مبلغ ریالی دیه 
و افزایش حق بیمه رشته شخص ثالث 
طی ۱۲ سال اخیر )به استثناء سال های 
۱۳۹۸ و ۱۳۹۹( نشــان می دهــد کــه 
همــواره افزایش مبلغ حق بیمه کمتر یا 

مساوی افزایش مبلغ دیه بوده است.
طبــق قانون، کلیه وســایل نقلیه 
موتوری در قبال تمامی شخصیت های 
حقیقــی و حقوقــی که بر اثــر حادثه 
خسارت جانی و مالی به آن ها وارد شده 

باشد، شخص ثالث نامیده خواهد شد 
و معمولا در روزهای پایانی سال، مبلغ 
دیه ســال بعد توسط قوه قضائیه تعیین 
تکلیف شــده و  شورای عالی بیمه نیز  
با بررسی و محاسبات خود تعرفه های 

بیمه شخص ثالث را اعلام می کند.
در این بین، بر اســاس آمار بیمه 
مرکــزی، روند تغییرات و نرخ رشــد 
مبلغ ریالی دیه و افزایش حق بیمه رشته 
شخص ثالث طی ۱۲ سال اخیر بررسی 

شده است.

بر این اســاس، در سال ۱۳۹۰ با 
توجه به اینکه مبلغ دیه جدید در ماه های 
حــرام از تاریخ ۱/۸/۱۳۹۰ از ۶۰ به ۹۰ 
میلیون تومان افزایش یافت، شرکت های 
بیمه متعهد شدند سقف تعهدات بدنی 
بیمه نامه های شخص ثالث معتبر خود 
را برای مدت پنج ماه پایانی سال ۱۳۹۰ 
بدون دریافــت حق بیمه اضافی به ۹۰ 

میلیون تومان افزایش دهند.
براســاس   ۱۳۹۱ ســال  در 
صورتجلسه مشترک شرکت های بیمه، 

با وجود افزایش 4۰ درصدی مبلغ دیه، 
حق بیمه شــخص ثالث بــه میزان ۲5 
درصد نسبت به ســال ۱۳۹۰ افزایش 

یافته است.
طبق این گزارش، در ســال ۱۳۹۲ 
علاوه بر تخفیف اعمال شــده در سال 
۱۳۹۱، با توجه به بند ۸4 قانون بودجه 
سال ۱۳۹۲ کل کشور، مبلغ حق بیمه با 
اعمال پنج درصد تخفیف محاسبه شده 
اســت.علاوه بر این، در سال ۱۳۹۳ با 
وجــود افزایــش ۳۱.۶ درصدی مبلغ 

دیه، درصد افزایش مبلغ حق بیمه رشته 
شخص ثالث حداکثر ۲4 درصد نسبت 

به سال ۱۳۹۲ بوده است.
در ســال های ۱۳۹4 تا ۱۳۹۷ نیز، 
رشد مبلغ دیه بین ۱۰ تا ۱5.۲ درصد در 
نوسان بوده است، در حالی که افزایش 
حق بیمه در ســال ۱۳۹4 بسیار ناچیز 
)حدود یک درصد( بوده و در سال های 
۱۳۹5 الــی ۱۳۹۷، تقریبــاً به موازات 

افزایش مبلغ دیه بوده است.
همچنین، در سال های ۱۳۹۸ الی 

۱۳۹۹، افزایش مبلغ حق بیمه بیشتر از 
افزایش مبلغ دیه بوده اما در ســال های 
۱4۰۰ و ۱4۰۱ ایــن وضعیت معکوس 
شده و رشد مبلغ دیه بیشتر از رشد مبلغ 

حق بیمه بوده است.
از ســوی دیگر، رشد میزان دیه و 
افزایش مبالغ حق بیمه رشــته شخص 
ثالث مقایسه شده که در سال های اخیر 
)به استثناء ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹(، 
همــواره افزایش مبلغ حق بیمه کمتر یا 

مساوی افزایش مبلغ دیه بوده است.

مدیر زیرساخت ایمیدرو اعلام کرد؛

سهم پایین ایران در برداشت آب از خلیج فارس

مهر ماه هم تمام شد و ریال دیجیتال نیامد!

حق بیمه شخص ثالث چقدر زیاد شده است؟

گروه اقتصادی - مهلت ثبت درخواست شرکت های دانش بنیان برای 
دریافت تسهیلات قرض الحسنه تا ۱5 آبان ماه سال جاری تمدید شد.

بر اساس قانون بودجه سال ۱4۰۱ کل کشور، بانک مرکزی مکلف شده 
است از طریق شبکه بانکی به شرکت های دانش بنیانی که از طریق صندوق 
نوآوری و شــکوفایی معرفی می شــوند، 5 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحســنه با هدف توسعه اشتغال به شرکت های دانش بنیان پرداخت 

کند.
در همین راســتا هیئت وزیران نیز مصوب کرده اســت که ۷۰ درصد 
از این مبلغ مســتقیما توســط بانک های عامل به شرکت های دانش بنیان و 
۳۰ درصــد باقیمانده به صندوق هــای پژوهش و فناوری به منظور اعطای 
تســهیلات به شرکت های نوآور )استارت آپی(، فناور، دانش بنیان و خلاق 

پرداخت شود.
این تســهیلات از طریق بانک های عامل شامل بانک های ملی، ملت، 
صادرات، قرض الحسنه رسالت، توسعه صادرات و صنعت و معدن با هدف 
توسعه و تثبیت اشتغال از طریق حمایت از تکمیل و ارتقاء فنی محصولات 
و خدمات دانش بنیان، توسعه زیرساخت های مورد نیاز شرکت ها به منظور 
ظرفیت سازی برای افزایش عرضه این محصولات و کمک به افزایش تولید 
و فروش محصولات دانش بنیان ارائه می شــود و شــرکت های دانش بنیان 
می توانند برای دریافت این تســهیلات تقاضای خود را در ســامانه غزال 

صندوق نوآوری و شکوفایی به نشانی ghazal.inif.ir ثبت کنند.
به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، این تسهیلات 
با کارمزد 4 درصد به شرکت ها پرداخت خواهد شد و دوره بازپرداخت آن 
۳۶ ماهه خواهد بود که ۶ ماه اول به عنوان فرصت تنفس برای شــرکت ها 

در نظر گرفته خواهد شد.
بر این اساس شرکت های دانش بنیان تا ۱5 آبان ماه سال جاری فرصت 
دارند با مراجعه به ســامانه غزال درخواســت تسهیلات خود را ثبت کنند. 
سایر شرکت های غیر دانش بنیان و خلاق نیز می توانند با مراجعه به صندوق 
پژوهش و فناوری استان محل استقرار یا حوزه تخصصی مرتبط با شرکت 

درخواست خود را ارائه دهند.

مهلت ثبت درخواست دانش بنیان ها  برای 
دریافت تسهیلات توسعه اشتغال تمدید شد
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